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Pathohistological studying of tissues’ sections of postoperative tumors’ ma-
terial or tissues’ biopsy material is a “gold standard” for malignant neo-
plasm’s (MN) diagnosis; it is also important for both clinical and patholog-
ical correlation and prognosis. Morphological studies are the basis for di-
agnosis’ verifications, predicting of tumors’ behaviors, therapy prescribing 
after the examination of cells’ types, degree of their differentiation, mitotic 
activities, microscopic lymph vascular invasions, metastasis, nature of tu-
mors’ microenvironments, size of tumors, and presence of necrosis. There-
fore, diagnosis and classification of breast cancer (BC) and prostate cancer 
(PC) are complicated processes that require careful analysis and accuracy 
of pathologists. Process of histological samples’ preparation is labor-
intensive; it is characterized by the variability of quality and types of proto-
cols for techniques, reagents in different laboratories. Digital images pro-
cessing is one of mainstreams in progress of medical microphotography 
data analysis aimed on the increase of decision-making reliability in clini-
cal practice. Thus an improvement of diagnosis and prognosis of MN by 
computer automation of images’ analysis using modern bioinformatics 
tools is important task indeed due to the possibility of highly precision re-
sults obtaining and, consequently, more early pathologies’ revealing. Dif-
ferent types of methods like cluster analysis, algorithms of artificial neural 
networks (ANN) trainings, ANN methods, other mathematical methods in 
bioinformatics are prospective also for tasks’ performing in processes of 
cytological, histological, immune histological, immune cytological analysis 
of images during BC and PC in contemporary clinical practice. Starting 
works in direction of tumors’ sections images processing with consequent 
analysis using contemporary cluster methods the authors would like to pre-
sent some obtained results with further their discussion. For today, we have 
started already the development of automatic methods which would be the 
parts of the software for automatic diagnostics and prognosis of BC and 
PC. The first part of this works would be based on segmentation procedures 
of H&E-stained images with 40× and 100× magnification. The second part 
of this works have to be the development of ANN and convolution neural 
network methods (CNN) and strategies which will be based on the mathe-
matical algorithms, mechanisms, methods, procedures and practical func-
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tion for achieving the mains goals and purposes of the software in practical 
medical and laboratory institutions of oncological profile. 
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Одной из важнейших стратегических задач в области сохранения здо-
ровья населения и обеспечения устойчивого развития стран до 2030 г. 
в Европейском регионе эксперты ВОЗ видят в необходимости регули-
рования и предотвращения неблагоприятного воздействия химических 
веществ на организм человека и, в первую очередь - на эндокринную 
систему. Все более очевидным становится, что именно разрушители 
эндокринной системы вносят самый высокий вклад в преждевремен-
ную смертность от неинфекционных заболеваний и наносят огромный 
экономический ущерб, в том числе и в Республике Беларусь [1,2]. 
Целью исследования явилось изучение уровней гормонов щитовид-
ной железы, состояния процессов перекисного окисления липидов 
(ПОЛ) и состояния антиоксидантного статуса: уровней глутатиона, 
активности ферментов его метаболизма – глутатионпероксидазы (ГП) 
и глутатионредуктазы (ГР) в крови и тканях (мозг, печень, селезенка) 
крыс при хроническом введении пропилтиоурацила и селенсодержа-
щего органического соединения диацетофвнонилселенида (ДАФС-25).  
Материалы и методы. Опыты проведены на 50 крысах-самцах мас-
сой 180-260 г Пропилтиоурацил (ПТУ) (Sigma, Германия) в виде 
0,02% водного раствора предоставляли животным из поилок при сво-
бодном доступе к ним в течение 21суток. Оценку гормонального ста-
туса экспериментальных животных проводили по изучению уровней 
общих и свободных гормонов щитовидной железы. В сыворотке крови 
определяли содержание тироксина (Т4), трийодтиронина (Т3), свобод-
ных Т4 и Т3, тиреотропного гормона гипофиза (ТТГ) методом имму-
ноферментного анализа (ИФА) при помощи тест-систем (Япония). 
Прооксидантно-антиоксидантный статус организма крыс исследовали 
при помощи стандартных биохимических методик. Статистическая 
обработка полученных результатов выполнена с помощью пакета про-
грамм «Statistica 6.0».  
Результаты. Показано что хроническое поступление с питьевой во-
дой в организм животных пропилтиоурацила приводит к выраженно-


